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LECTURE 10, PART (1): INTRODUCTION OF THE URINARY SYSTEM



Objectives

1. Discuss introduction of the urinary system.

2. Describe overview of kidney functions.

3. Explore glomerular filtration.

(Pages 991- 993 of the reference)



- The urinary system contributes to homeostasis by altering blood
composition, pH, volume, and pressure; maintaining blood
osmolarity; excreting wastes and foreign substances; and
producing hormones.

- The urinary system consists of two kidneys, two ureters, one
urinary bladder, and one urethra.

THE URINARY SYSTEM

 جاتنإ و ؛ةبيرغلا داوOاو تايافنلا زارفإ ؛ةيحضانتلا مدلا ىلع ظافحلا ؛طغضلاو مجحلاو ةضومحلا ةجردو بيكرتلا مدلا رييغت قيرط نع نزاوتلا يف يلوبلا زاهجلا مهاسي
.تانومرهلا

ةدحاو ،بلاحلا نم Tنثاو ،Tتيلك نم يلوبلا زاهجلا نوكتي

دحاو لوبلا ىرجمو ،ةيلوبلا ةناثOا



 blood volume لیلق نوكی دحاولا امل
 يف ةدوجوم نوكتب يلی شطعلا زكارم زفحتتب

hypothalamus 
 ةیفلخلا ةیماخن ةدغ ىلا action potential لاقتنا ع لمعت

Antidiuretic hormone زارفا لمعت
 ءاملا و مویدوصل صاصتما ةداعا ع دعاسب

Diluted urine ففخم لوب
The solute concentration is low in water

solute نم ربكا ةیمك ك يم

Concentrated urine
solute ب ھنراقم ةلیلق ءاملا ةیمك

Osmolarity 
ةیلاع نوكتب

ریثك يم برشب ام نوكب

Blood volume يلاع 
ریثك يم برشب

 زیفحت متی لا
 زكارم
شطعلا

Orange 
Excretion 

Regulation

مسجلا يف ةدئاز ءاملا و حلاملاا نم صخلتی 

 وھ مسجلا علطب يلی لوبلا
 وا عافترا ف مد نم ياج
 رشابم ریثات رثأب مد ضافخنا

لوبلا يف

 حر ةیلكلا لیلق مد طغض ول انا
 لوبلا ف مسج يف يملا سبحت

 عجرت ناشع ، لزنی حر ام
ةیعیبط ھتلاح ىلا مد طغض

Homestasis 

Function:
1)regulation of water electrolyte balance

ھبلغا ينعی: ضایب ع لیام نول علطی لوبلا سب  
ففخم نوكب ينعی يم  

حلاما ھبلغا نوكب زكرم نوكی سب
Regulation of ABP:

Volume of blood: مویدوص و ءاملا ةیمك يف مكحتا مزلا

Secretion يمسج اوج اسل سب يناثل ناكم نم داوملا يدوب
Excretion لاثم لوبلا قیرط نع مسجلا جراخ داوملا يدوب





❖ After the kidneys filter blood plasma, they return most of the water and
solutes to the bloodstream. The remaining water and solutes constitute
urine, which passes through the ureters and is stored in the urinary bladder
until it is excreted from the body through the urethra.

❖Nephrology is the scientific study of the anatomy, physiology, and pathology
of the kidneys.

❖ The branch of medicine that deals with the male and female urinary systems
and the male reproductive system is called urology. A physician who
specializes in this branch of medicine is called a urologist.

THE URINARY SYSTEM

 متيو بلاحلا ربع رمي يذلا ،لوبلا ةيقبتOا ةباذOا داوOاو هايOا لكشت .مدلا ىرجم ىلإ ةباذOا داوOا و ءاOا مظعم ديعت اهنإف ،مدلا امزaب ةيفصتب ىلكلا موقت نأ دعب
.لوبلا ىرجم لaخ نم مسجلا نم زرفي ىتح ةيلوبلا ةناثOا يف هنيزخت

ىلكلا نم ضارمsا ملعو ءاضعsا فئاظو ملعو حيرشتلل ةيملعلا ةساردلا وه ىلكلا ملع

 .ةيلوبلا كلاسOا يركذلا يلسانتلا زاهجلا ىمسيو ثانxاو روكذلل يلوبلا زاهجلا عم لماعتي يذلا بطلا عرف
.ةيلوبلا كلاسOا بيبط ىمسي بطلا نم عرفلا اذه يف صصختم بيبط





❖ Kidneys regulate blood volume and composition; help regulate
blood pressure, pH, and glucose levels; produce two hormones
(calcitriol and erythropoietin); and excrete wastes in urine.

❖ Ureters transport urine from kidneys to urinary bladder.

❖ Urinary bladder stores urine and expels it into urethra.

❖ Urethra discharges urine from body.

THE URINARY SYSTEM
 تايافنلا زارفإو ؛)Tتيوبورثيرxاو لويرتسلاكلا( Tنومره جاتنإ ؛زوكولجلا تايوتسمو ةضومحلا ةجردو مدلا طغض ميظنت ىلع دعاست ؛هنيوكتو مدلا مجح ىلكلا مظنت
.لوبلا يف

.ةيلوبلا ةناثOا ىلإ ىلكلا نم لوبلا بلاحلا لقنت

.لوبلا ىرجم ىلإ هدرطتو لوبلا ةيلوبلا ةناثOا نزخت

.مسجلا نم لوبلا غيرفتب لوبلا ىرجم موقي



1. Regulation of blood ionic composition: The kidneys help regulate the
blood levels of several ions, most importantly sodium ions, potassium
ions, calcium ions, chloride ions, and phosphate ions.

2. Regulation of blood pH: The kidneys excrete a variable amount of
hydrogen ions into the urine and conserve bicarbonate ions, which are
an important buffer of hydrogen ions in the blood. Both of these
activities help regulate blood pH.

OVERVIEW OF KIDNEY FUNCTIONS

Electrolytes 

 reabsorption: امھ نیتلمعب
Secretion 

 مويساتوبلاو مويدوصلا تانويأ اهمهأو ،تانويsا نم ديدعلا نم مدلا تايوتسم ميظنت يف ىلكلا دعاست :مدلل ينويsا بيكرتلا ميظنت
.تافسوفلا تانويأو ،ديرولكلا تانويأ ،مويسلاكلا تانويأ ،تانويأ

 يف Tجورديهلا تانويأ نم ةريغتم ةيمك ىلكلا زرفت :مدلا يف ةضومحلا ةجرد ميظنت
 .مدلا يف Tجورديهلا تانويأ نم ةمهم ةلزاع يهو ،تانوبركيبلا تانويأ زفاحتو لوبلا
.مدلا يف ةضومحلا ةجرد ميظنت ىلع ةطشنsا دعاست امهaك



3. Regulation of blood volume: The kidneys adjust blood volume by
conserving or eliminating water in the urine. An increase in blood
volume increases blood pressure; a decrease in blood volume decreases
blood pressure.

4. Regulation of blood pressure: The kidneys also help regulate blood
pressure by secreting the enzyme renin, which activates the renin–
angiotensin–aldosterone pathway. Increased renin causes an increase in
blood pressure.

OVERVIEW OF KIDNEY FUNCTIONS

 مجحلا مدلا يف ةدايز .هنم صلختلا وأ لوبلا يف ءاOا ىلع ظافحلا قيرط نع مدلا مجح طبضب ىلكلا موقت :مدلا مجح ميظنت
.مدلا طغض مدلا مجح ضافخنا ضفخني ؛مدلا طغض نم ديزي

 ميزنإ زارفإ قيرط نع طغضلا مدلا ميظنت يف اضيأ ىلكلا دعاست :مدلا طغض ميظنت
 ىلإ Tنيرلا ةدايز يدؤت .نوريتسودلsا - Tسنتويجنsا راسم -Tنيرلا طشني يذلا ،Tنيرلا
.مدلا طغض يف ةدايز



5. Maintenance of blood osmolarity: By separately regulating loss of
water and loss of solutes in the urine, the kidneys maintain a relatively
constant blood osmolarity close to 300 milliosmoles per liter
(mOsm/liter).

6. Production of hormones: The kidneys produce two hormones.
Calcitriol, the active form of vitamin D, helps regulate calcium
homeostasis, and erythropoietin stimulates the production of red blood
cells.

OVERVIEW OF KIDNEY FUNCTIONS

ءاملا يف solute زیكرت
 داوOا نادقفو ءاOا لصفنم لكشب نادقف ميظنت قيرط نع :مدلا يف ةيلومسsا ىلع ظافحلا
 لكل لومسويلم 300 نم ةبيرق ةتباثلا ةيومدلا ةيلومسsا ايبسن ىلكلا ظفاحت ،لوبلا يف ةباذOا
)mOsm/liter(رتل

.Tنومره ىلكلا جتنت :تانومرهلا جاتنإ
.ايaخلا رمحsا مدلا جاتنإ زفحي Tتيوبورثيرxاو ،نزاوتلا مويسلاكلا ميظنت ىلع ،د Tماتيف نم طشنلا لكشلا وهو ،لويرتسلاكلا دعاسي

ىلعا osmolarity تناك املك ةلیلق ءاملا ةیمك تناك املك

  لیلق مد ، لیلق نیجسكا ينعی hypoxia ةلاح يف

د نیماتف يدنع ناك ام اذا مویسلاكلل صاصتما يدنع ریصی لیحتسممد يف تافسوفلا و مویسلاك ىوتسم ع ةظفاحم د نیماتیف ةفیظو



7. Regulation of blood glucose level: Like the liver, the kidneys can
use the amino acid glutamine in gluconeogenesis, the synthesis of
new glucose molecules. They can then release glucose into the
blood to help maintain a normal blood glucose level.

8. Excretion of wastes and foreign substances.

OVERVIEW OF KIDNEY FUNCTIONS

.ةبيرغلا داوOاو تايافنلا زارفإ

 تائيزج بيكرت ،زوكولجلا نيوكت يف Tماتولجلا ينيمsا ضمحلا مدختسا ىلكلا عيطتست ،دبكلا لثم :مدلا يف زوكولجلا ىوتسم ميظنت
.مدلا يف يعيبطلا زوكولجلا ىوتسم ىلع ظافحلا يف ةدعاسملل مدلا يف زوكولجلا قaطإ كلذ دعب مهنكمي .ةديدجلا زوكولجلا



The two main regions of the
kidney are the superficial, light
red region called the renal
cortex and the deep, dark red
region called the renal
medulla. Note that the
collecting duct and papillary
duct are not part of a nephron.

 ةفيفخ ،ةيحطس ىلكلا لل ناتيسيئرلا ناتقطنOا
 رمحsاو ةرشقلا ىلكلا ىمست ءارمحلا ةقطنOا
 ظحÖ .عاخنلا ىلكلا ىمست ةقطنم قيمعلا نكادلا
 نم اءزج تسيل ةانقلا ةيميلحلاو عيمجتلا ةانق نأ
.نورفينلا



THE STRUCTURE OF NEPHRONS AND ASSOCIATED BLOOD 
VESSELS



Glomerular filtration occurs
in the renal corpuscle.
Tubular reabsorption and
tubular secretion occur all
along the renal tubule and
collecting duct.

 حيشرتلا ثدحي
 مسجلا يف يبيبكلا
 ةداعإ .يولكلا
 يبوبنsا صاصتمÖا
 زارفxا ثدحيو
 ءيش لك يف يبوبنsا
 بوبنsا لوط ىلع
.عيمجتلا ةانقو يولكلا



OVERVIEW OF RENAL PHYSIOLOGY

Glomerular filtration: In the first step of urine
production, water and most solutes in blood
plasma move across the wall of glomerular
capillaries, where they are filtered and move into
the glomerular capsule and then into the renal
tubule.

 لقب لخاد ىلا انلقتنا املك
مدلا يف ةباذOا داوOا مظعمو ءاOاو جاتنxا لوبلا نم ىلوsا ةوطخلا يف :يبيبكلا حيشرتلاfiltration مجح

 ىلإ لاقتنÖاو اهحيشرت متي ثيح ،ةيومدلا تاريعشلا تابيبكلا رادج ربع امزaبلا كرحتت
.بوبنأ ىلكلا يف مث ةيبيبكلا ةلوسبكلا



OVERVIEW OF RENAL PHYSIOLOGY

Tubular reabsorption: As filtered fluid flows
through the renal tubules and through the collecting
ducts, tubule cells reabsorb about 99% of the
filtered water and many useful solutes. The
water and solutes return to the blood as it
flows through the peritubular capillaries and
vasa recta.

 ايaخلا ،تاونقلا عيمجتلا لaخ نمو ةيولكلا بيبانsا لaخ نم رتلفOا لئاسلا قفدت عم :يبوبنsا صاصتمÖا ةداعإ
 امك مدلا ىلإ باذOاو ءاOا دوعي لا .ةديفOا ةباذOا داوOا نم ديدعلاو ةرتلفOا هايOا نم ٪99 يلاوح صاصتما ديعت ةيبوبنsا
.ةميقتسOا اساف و بيبانsاب ةطيحOا ةيومدلا تاريعشلا ربع قفدتي وه



OVERVIEW OF RENAL PHYSIOLOGY

Tubular secretion: As filtered fluid flows through
the renal tubules and collecting ducts, the renal
tubule and duct cells secrete other materials, such
as wastes, drugs, and excess ions, into the
fluid.Notice that tubular secretion removes a
substance from the blood.

 زرفت ىلكلا ،عيمجتلا تاونقو ةيولكلا بيبانsا لaخ نم ىفصOا لئاسلا قفدتي ثيح :يبوبنsا زارفxا
 نأ ظحÖ .لئاس يف ،ةدئازلا تانويsاو ةيودsاو تايافنلا لثم لثم ،ىرخأ داوم تاونقلاو بيبانsا ايaخ
.مدلا نم ةدام ليزي يبوبنsا زارفxا



GLOMERULAR FILTRATION

 The fluid that enters the capsular space is called the glomerular
filtrate.

 The fraction of blood plasma in the afferent arterioles of the
kidneys that becomes glomerular filtrate is the filtration
fraction.

 On average, the daily volume of glomerular filtrate in adults is
150 liters in females and 180 liters in males.

حيشرتلا تابيبكلاب ةلوسبكلا ءاضفلا لخدي يذلا لئاسلا ىمسي

 حيشرتلا حبصت يتلا ىلكلا نم ةدراولا Tيارشلا يف مدلا امزaب نم ءزج
رسك حيشرتلا يه يبيبكلا

 يبيبكلا حيسرتلل يمويلا مجحلا ،طسوتOا يف
وه Tغلابلا دنع

.روكذلا يف ارتل 180و ثانxا يف ارتل 150



قوف حورشم



THE FILTRATION MEMBRANE

 Together, the glomerular capillaries and the podocytes form a
leaky barrier known as the filtration membrane.

 Substances filtered from the blood cross three filtration
barriers—a glomerular endothelial cell, the basal lamina, and a
filtration slit formed by a podocyte.

 Glomerular endothelial cells are quite leaky because they have
large fenestrations (pores) that measure 0.07–0.1 µm in diameter.

مدقلا ايaخو ةيبيبكلا ةيومدلا تاريعشلا لكشت ،اعم
.حيشرتلا ءاشغ مساب فرعي برستم زجاح

تاحيشرت ةثaث ربعت مدلا نم اهتيفصت تمت يتلا داوOا
و ،ةيدعاقلا ةحيفصلاو ،ةيبيبك ةناطب ةيلخ - زجاوحلا 
.دوبلا ةيلخ نم نوكتي يذلا حيشرتلا قش

 تاذفاونلا ىلع يوتحت اهنs امامت برستت ةيبيبكلا ةيناطبلا ايaخلا
.µm 0.1-0.07 اهرطق غلبي يتلا )ماسOا( ةريبكلا

Thine عرسا نوكب



THE FILTRATION MEMBRANE

 The basal lamina, a layer of a cellular material between the
endothelium and the podocytes.

 Extending from each podocyte are thousands of footlike processes
termed pedicels that wrap around glomerular capillaries. The
spaces between pedicels are the filtration slits. A thin membrane,
the slit membrane, extends across each filtration slit; it permits
the passage of molecules having a diameter smaller than 0.006–
0.007 µm, including water, glucose, vitamins, amino acids, very
small plasma proteins, ammonia, urea, and ions.

.مدقلا ايaخو ةناطبلا Tب ةيولخلا ةداOا نم ةقبط ،ةيدعاقلا ةحيفصلا

 يه تاقيوسلا Tب تافاسOا لا .ةيبيبكلا ةيومدلا تاريعشلا لوح فتلت يتلا ناقيسلا ىمست مدقلاب ةهيبشلا تايلمعلا نم فèÖا مدق ةيلخ لك نم دتمت
 يف امب ،µm 0.007 –0.006 نم رغصأ اهرطق غلبي يتلا تائيزجلا رورم حمسي ؛حيشرت قش لك ربع قشلا ءاشغ دتمي ،قيقر ءاشغ .حيشرتلا قوقش
.تانويsاو ايرويلاو اينومsاو ةريغصلا امزaبلا تانيتورب دج ،ةينيمsا ضامحsاو تانيماتيفلاو زوكولجلاو ءاOا كلذ



THE FILTRATION MEMBRANE

The principle of filtration—the use of pressure to force fluid and solutes through a
membrane—is the same in glomerular capillaries as in blood capillaries elsewhere in the
body. However, the volume of fluid filtered by the renal corpuscle is much larger than in
other blood capillaries of the body for three reasons:

1. Glomerular capillaries present a large surface area for filtration because they are long
and extensive.

2. The filtration membrane is thin and porous. Glomerular capillaries also are about 50
times leakier than blood capillaries in most other tissues, mainly because of their large
fenestrations.

3. Glomerular capillary blood pressure is high. Because the efferent arteriole is smaller in
diameter than the afferent arteriole, resistance to the outflow of blood from the
glomerulus is high. As a result, blood pressure in glomerular capillaries is considerably
higher than in blood capillaries elsewhere in the body.



لaخ نم ةباذOا داوOاو لئاوسلا رابجx طغضلا مادختسا - حيشرتلا أدبم

يف ىرخأ نكامأ يف ةيومدلا تاريعشلا يف لاحلا وه امك ةيبيبكلا ةيومدلا تاريعشلا يف هسفن وه - ءاشغلا
 مسجلل ىرخsا ةيومدلا تاريعشلا يف هيلع وه امم ريثكب ربكأ يولكلا مسجلا ةطساوب هتيفصت تمت يذلا لئاسلا مجح نإف ،كلذ عمو .مسج
:بابسأ ةثaثل

.قاطنلا عساوو ةليوط اهنs حيشرتلل ةريبك ةيحطس ةحاسم ةيبيبكلا ةيومدلا تاريعشلا مدقت .1

 مظعم يف ةيومدلا تاريعشلا نم ابرست رثكأ تارم 50 يلاوح اضيأ ةيبيبكلا ةيومدلا تاريعشلا غلبت .يماسمو قيقر حيشرتلا ءاشغ .2
.ذفاونلا ريبكلا اهمجح ىلإ اساسأ كلذ عجريو ،ىرخsا ةجسنsا

 ةجيتن .ةعفترم ةبيبكلا نم مدلا قفدت ةمواقم ،دراولا نايرشلا نم رطقلا يف رغصأ رداصلا نايرشلا نs .عفترم يبيبكلا يرعشلا مدلا طغض .3
.مسجلا نم ىرخأ نكامأ يف ةيومدلا تاريعشلا نم ىلعأ ريبك ةيبيبكلا ةيومدلا تاريعشلا يف مدلا طغض نإف ،كلذل



THANK YOU

AMJADZ@HU.EDU.JO


